

# The importance of territorial dialogue, reclaiming pastoral areas and promoting local products to sustain the sheep industry in the Drôme Valley

Mountain pastoralism in France plays a considerable role in the production of quality products, dynamism, cultural identity and management of mountain territories. However, this sector is now under economic, political and environmental pressure. At the same time, this extensive livestock activity is suffering from the consequences of climate change with droughts and changes in vegetation.

However, pastoral systems are by nature adaptable to the environment in which they find themselves and resilient to the changes they undergo. Within the framework of [H2020 MOVING](#) extensive sheep farming in the Drôme Valley is the subject of work because of its strong contribution to local sustainable development and the resilience of its value chain model.

During the workshops organised with local stakeholders in 2022 and 2023, specific needs were identified to perpetuate this sector in the area:

1. Maintain a dialogue between elected officials, local authorities and pastoral groups to a) carry out consistent educational and awareness-raising work on the multiple use of pastoral areas in the context of increasing predation, plus b) maintain links between the various actors in the sector;
2. Reclaim pastoral areas and diversify grazing resources (woody areas, trees, vineyards) by collectively organising private owners in order to cope with climate change;
3. Structure the local products and maintain the existing infrastructure (slaughterhouse, processing plant) to enhance the value of local offer from the sheep industry.

<b>MOVING Reference Region</b> Drôme Valley
<b>Country</b> France
<b>Authors</b> Anna Galmot (CCVD)
<b>Anticipated users of PA</b> - Public authorities in mountain areas - Local authorities in mountain areas - Sheep farmers in mountain areas
<b>More info</b> <a href="https://www.youtube.com/watch?v=Zf14APvTJHk">https://www.youtube.com/watch?v=Zf14APvTJHk</a>



# L'importance du dialogue territorial, de la reconquête d'espaces pastoraux et de la valorisation des produits locaux pour pérenniser la filière ovine dans la vallée de la Drôme

En France, le pastoralisme de montagne joue un rôle considérable dans la production de produits de qualité, le dynamisme, l'identité culturelle et la gestion des territoires de montagne. Toutefois, certaines pressions économiques, politiques et environnementales pèsent désormais sur ce secteur. Parallèlement, cette activité d'élevage extensif souffre des conséquences du changement climatique avec des sécheresses et des changements de végétation.

Cependant, les systèmes pastoraux sont par nature adaptables à l'environnement dans lequel ils se trouvent et résilients aux changements qu'il subit. Dans le cadre du [H2020 MOVING](#) l'élevage ovin extensif dans la vallée de la Drôme fait l'objet de travaux en raison de sa forte contribution au développement durable local et de la résilience de son modèle.

Lors des ateliers organisés avec les acteurs locaux en 2022 et 2023, des besoins spécifiques ont été identifiés pour pérenniser cette filière sur le territoire:

1. Maintenir un dialogue entre les élus, les collectivités territoriales et les groupements pastoraux pour a) réaliser un travail de pédagogie et de sensibilisation conséquent sur le multiusage des espaces pastoraux dans le contexte de prédation croissant, plus b) maintenir des liens entre les divers acteurs de la filière;
2. Reconquérir des espaces pastoraux et diversifier les surfaces de pâturage (surfaces ligneuses, arboricoles, viticoles, etc.) en s'inscrivant dans une dynamique d'organisation des propriétaires privés afin de faire face au changement climatique;
3. Structurer l'offre locale et maintenir les outils existants (abattoir, atelier de découpe) pour valoriser les produits locaux issus de la filière ovine